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P r o t o k ó ł  nr LXIII/2023                                  

z obrad LXIII sesji Rady Miejskiej w Kłodzku, 

która odbyła się w dniu 31 sierpnia 2023 r.  

w sali Rajców Urzędu Miasta w Kłodzku. 

 

Sesja rozpoczęła się o godz. 11:00 
 

1. Otwarcie obrad LXIII sesji Rady Miejskiej w Kłodzku. 

Otwarcia sesji dokonała Przewodnicząca Rady Miejskiej w Kłodzku Pani Elżbieta 

Żytyńska mówiąc: „Otwieram obrady LXIII sesji Rady Miejskiej w Kłodzku”.  
 

 

Zgodnie z art. 20 ust.1 pkt 1b obrady rady gminy są transmitowane i utrwalane 

za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagrania obrad są udostępniane 

w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej gminy oraz w inny sposób 

zwyczajowo przyjęty.  
 

2. Stwierdzenie ważności sesji. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska stwierdziła, iż w sesji uczestniczy                   

19 radnych w związku z tym wszystkie podejmowane decyzje będą prawomocne. 

(Nieobecne: radna p. A.Łosiewicz, radna p. Anna Karolczak) 
 

Lista obecności radnych na sesji stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

Imienny wykaz głosowań radnych podczas sesji stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 
 

Na sesję przybyła radna p. Anna Karolczak. Na sali obecnych 20 radnych. 
 

3. Wybór sekretarza sesji. 

Na sekretarza sesji Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska zaproponowała 

radnego Pana Piotra Bryłę. Pan radny wyraził zgodę. Innych kandydatur nie 

zgłoszono.  
 

Poddano pod głosowanie kandydaturę Pana Piotra Bryły. 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Radny Pan Piotr Bryła został powołany na sekretarza obrad. 

Na wniosek Przewodniczącej Rady Miejskiej w Kłodzku Pani Elżbiety Żytyńskiej 

radni przystąpili do głosowania nad zdjęciem z porządku obrad projektu uchwały na 

druku nr 576 w sprawie zasięgnięcia od Komendanta Wojewódzkiego Policji informacji 

o kandydatach na ławników.  

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Druk nr 576 został zdjęty z porządku obrad.  
 

Porządek obrad po zmianach przedstawia się następująco:  

1. Otwarcie LXIII sesji Rady Miejskiej w Kłodzku. 

2. Stwierdzenie ważności sesji. 

3. Wybór sekretarza sesji. 

4. Przyjęcie protokołu z obrad LXII sesji Rady Miejskiej w Kłodzku.  

5. Sprawozdanie Burmistrza Miasta Kłodzka z pracy między sesjami. 

6. Ocena przygotowania placówek oświatowych do roku szkolnego 2023/2024. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej 

Kłodzko na lata 2023-2033, druk nr 573. 
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8. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko na 

2023 rok, druk nr 574. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie bezprzetargowym 

umowy dzierżawy na czas oznaczony 10 lat, druk nr 565.  

10.Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie bezprzetargowym 

umowy najmu na czas oznaczony 10 lat, druk nr 567. 

11.Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie bezprzetargowym 

na czas nieoznaczony kolejnej umowy dzierżawy, której przedmiotem jest ta sama 

nieruchomość, z dotychczasowym dzierżawcą, druk nr 571.  

12.Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę nr XXX/229/2016 Rady Miejskiej w Kłodzku 

z dnia 29 września 2016 r. w sprawie określenia zasad udzielenia dotacji na 

sfinansowanie prac konserwatorskich, restauratorskich lub robót budowlanych przy 

zabytku wpisanym do rejestru zabytków lub gminnej ewidencji zabytków, druk nr 569.  

13.Podjęcie uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych przez 

właścicieli nieruchomości, którzy nie są obowiązani do ponoszenia opłat za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi na rzecz gminy oraz właścicieli 

nieruchomości, którzy pozbywają się z terenu nieruchomości nieczystości ciekłych, 

druk nr 568.  

14.Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia regulaminu określającego wysokość stawek 

oraz szczegółowe warunki przyznawania dodatków: za wysługę lat, motywacyjnego, 

funkcyjnego, za warunki pracy, szczegółowy sposób obliczania wynagrodzenia za 

godziny ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw oraz innych składników 

wynagradzania nauczycieli zatrudnionych w szkołach i placówkach oświatowych 

prowadzonych przez Gminę Miejską Kłodzko, druk nr 570. 

15.Podjęcie uchwały w sprawie zawarcia porozumienia międzygminnego z Gminą 

Kłodzko dotyczącego wykonania zadania publicznego polegającego na zapewnieniu 

transportu i  opieki w czasie przewozu dziecka do Przedszkola Specjalnego w Zespole 

Szkół Specjalnych w Nowej Rudzie, druk nr 572. 

16.Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne wykorzystanie herbu 

Miasta Kłodzka, druk nr 575. 

17.Podjęcie uchwały w sprawie przedłużenia obowiązywania „Strategii Rozwiązywania 

Problemów Społecznych Gminy Miejskiej Kłodzko na lata 2017-2022” do końca 2024 

roku, druk nr 577. 

18.Podjęcie uchwały w sprawie nadania tytułu „Honorowy Obywatel Miasta Kłodzka”,                  

druk nr 578. 

19.Podjęcie uchwały w sprawie nadania tytułu „Honorowy Obywatel Miasta Kłodzka”,                  

druk nr 579. 

20.Podjęcie uchwały w sprawie nadania tytułu „Honorowy Obywatel Miasta Kłodzka”,                  

druk nr 580. 

21.Podjęcie uchwały w sprawie nadania tytułu „Honorowy Obywatel Miasta Kłodzka”,                  

druk nr 581. 

22.Interpelacje i zapytania radnych. 

23.Wnioski i oświadczenia radnych. 

24.Sprawy różne. 

25.Zakończenie sesji. 

Burmistrz Miasta Kłodzka Pan Michał Piszko wraz z Radnymi podziękował 

proboszczowi Parafii Wniebowzięcia Najświętszej Maryi Panny za posługę kapłańską 

w mieście Kłodzku: Szanowni Państwo, księże Robercie, chciałbym podziękować za 
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te lata, które ksiądz spędził z nami w Kłodzku. Rozumiem to, że obowiązki zakonne 

wzywają w inne miejsce. Chciałbym podziękować w imieniu wszystkich Mieszkańców 

za to, że ksiądz przez te lata posługi w naszym mieście otworzył kościół, pokazał nam 

wszystkim, zaprezentował te wszystkie dobra kultury materialnej, które pozostają                         

z nami w Kłodzku. Chciałbym serdecznie podziękować w imieniu swoim, Państwa 

Radnych i Mieszkańców za lata spędzone w Kłodzku, życzyć wszystkiego dobrego na 

nowej drodze, na nowej misji swojego kapłaństwa i zaprosić księdza proboszcza, 

zawsze Kłodzko stoi dla księdza otworem. Bardzo serdecznie dziękuję.         
 

Głos zabrał superior, proboszcz Robert Mól: Jak zaczynałem życie zakonne, to nam 

mówili, żeby ojcostwo fizyczne zamienić na ojcostwo duchowe. I tak patrzymy na tych 

starych mnichów i myślimy coś tu nie gra, ale jak przyszedłem tu do Kłodzka 

„przyniesiony w teczce”, osiem lat minęło nie wiadomo kiedy i coś się ze mną 

wydarzyło takiego, że poczułem się tu ojcem parafii, Kłodzka. Zadziałało to ojcostwo 

duchowe, więc życzę Kłodzku, żebyście mieli ojców miasta, a nie radnych, którzy są 

od wyborów do wyborów, bo rodzicem jest się na całe życie. Dziękuję.  
       

4. Przyjęcie protokołu z obrad LXII sesji Rady Miejskiej w Kłodzku.  

Uwag do protokołu nie zgłoszono.  

Protokół nr LXII został przyjęty. 
 

5. Sprawozdanie Burmistrza Miasta Kłodzka z pracy między sesjami.                     

(Zał. nr 3) 

Uwag i zapytań do protokołu nie stwierdzono. 

6. Ocena przygotowania placówek oświatowych do roku szkolnego 

2023/2024. (Zał. nr 4) 

Materiał został przedłożony radnym. Był tematem obrad Komisji Edukacji i Kultury. 
 

Głos zabrał radny Pan Adam Kwas: Materiał jest kompendium wiedzy. Bardzo 

rzetelnie przygotowany za co należą się podziękowania Pani Kierownik Wydziału 

i pracownikom. Materiał zawiera kompendium wiedzy o naszej oświacie i prognozy jej 

rozwoju. Polecamy zapoznanie się z tym materiałem, ponieważ jest to potężny koszt 

w naszym budżecie, kwestia gospodarności w tych sprawach i decyzji na przyszłość. 

Też padła propozycja ze strony grona nauczycielskiego, żeby w jakiś sposób 

strategicznie podejść do zagadnienia oświaty i być może jeszcze w tej kadencji 

spróbujemy nakreślić strategiczne kierunki rozwoju, bo na razie jest regres. Dziękuję 

jeszcze raz za rzetelny materiał i dokładną informację. Dwadzieścia dziewięć stron do 

przeczytania. Jest o czym rozmawiać w przyszłości.  
 

Więcej głosów nie stwierdzono. 
 

7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Miejskiej Kłodzko na lata 2023-2033, druk nr 573. (Zał. nr 5) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym.  

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  
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Wiceprzewodniczący Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pan Adam 

Kowalski poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku 

nr 573 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Kłodzko 

na lata 2023-2033, druk nr 573. 
 

Głosowanie: za – 18, przeciw – 0, wstrzymało się – 2.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIII/565/2023. (Zał. nr 6) 
 

 

8. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian budżetu Gminy Miejskiej 

Kłodzko na 2023 rok, druk nr 574. (Zał. nr 7) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym.  

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  

Wiceprzewodniczący Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pan Adam 

Kowalski poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku 

nr 574 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Na sesję przybyła radna p. Aneta Łosiewcz. Na sali obecnych 21 radnych. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie dokonania zmian budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko na 2023 rok, 

druk nr 574.   

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 2.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIII/566/2023. (Zał. nr 8) 

 

9. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie 

bezprzetargowym umowy dzierżawy na czas oznaczony 10 lat,                       

druk nr 565. (Zał. nr 9) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym.  

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu 

Przestrzennego Pan Zbigniew Nowak poinformował, że Komisja wnioskuje 

o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 565 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie bezprzetargowym umowy 

dzierżawy na czas oznaczony 10 lat, druk nr 565. 
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Głosowanie: za – 21, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIII/567/2023. (Zał. nr 10) 

 

10. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie 

bezprzetargowym umowy najmu na czas oznaczony 10 lat, druk nr 567. 

(Zał. nr 11) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  

Zastępca Burmistrza Pan Wiesław Tracz: Proszę o powrót do poprzedniej uchwały 

na druku nr 565 i reasumpcję głosowania dlatego, że w tej chwili wyłapaliśmy w tytule 

uchwały błąd. W tytule jest zapis - na czas nieoznaczony 10 lat, a oczywiście powinno 

być na czas oznaczony 10 lat. W związku z tym wnosimy o autopoprawkę w tym 

zakresie. Nie wiem jak było odczytane, ale w treści uchwały jest zapis – nieoznaczony. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Panie Burmistrzu, faktycznie tutaj 

poprawkę naniesiono na projekcie uchwały i głosowaliśmy zapis na czas oznaczony 

10 lat, bo te 10 lat jest konsekwencją tego wyrazu, oznaczenia konkretnego czasu. 

Mamy czas oznaczony i myślę, że nie musimy przeprowadzać reasumpcji, jeśli 

Państwo się zemną zgodzą w przedmiocie projektu uchwały na druku nr 565.  
 

Głosów przeciwnych nie stwierdzono.  
   

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu 

Przestrzennego Pan Zbigniew Nowak poinformował, że Komisja wnioskuje 

o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 567 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie bezprzetargowym umowy 

najmu na czas oznaczony 10 lat, druk nr 567. 

Głosowanie: za – 21, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIII/568/2023. (Zał. nr 12) 
 

11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie 

bezprzetargowym na czas nieoznaczony kolejnej umowy dzierżawy, której 

przedmiotem jest ta sama nieruchomość, z dotychczasowym dzierżawcą, 

druk nr 571. (Zał. nr 13) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym.  

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu 

Przestrzennego Pan Zbigniew Nowak poinformował, że Komisja wnioskuje 

o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 571 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 
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Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie bezprzetargowym na czas 

nieoznaczony kolejnej umowy dzierżawy, której przedmiotem jest ta sama 

nieruchomość, z dotychczasowym dzierżawcą, druk nr 571. 

Głosowanie: za – 21, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIII/569/2023. (Zał. nr 14) 
 

12. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę nr XXX/229/2016 Rady Miejskiej 

w Kłodzku z dnia 29 września 2016 r. w sprawie określenia zasad 

udzielenia dotacji na sfinansowanie prac konserwatorskich, 

restauratorskich lub robót budowlanych przy zabytku wpisanym do 

rejestru zabytków lub gminnej ewidencji zabytków, druk nr 569. (Zał. nr 15) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym.  

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznych.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 569 bez poprawek.  

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu 

Przestrzennego Pan Zbigniew Nowak poinformował, że Komisja wnioskuje 

o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 569 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały zmieniającej uchwałę nr XXX/229/2016 Rady Miejskiej w Kłodzku z dnia 

29 września 2016 r. w sprawie określenia zasad udzielenia dotacji na sfinansowanie 

prac konserwatorskich, restauratorskich lub robót budowlanych przy zabytku 

wpisanym do rejestru zabytków lub gminnej ewidencji zabytków, druk nr 569. 

Głosowanie: za – 21, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIII/570/2023. (Zał. nr 16) 
 

13. Podjęcie uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat 

ponoszonych przez właścicieli nieruchomości, którzy nie są obowiązani 

do ponoszenia opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi na rzecz 

gminy oraz właścicieli nieruchomości, którzy pozbywają się z terenu 

nieruchomości nieczystości ciekłych, druk nr 568. (Zał. nr 17) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym.  

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznych.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 568 bez poprawek.  
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Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu 

Przestrzennego Pan Zbigniew Nowak poinformował, że Komisja wnioskuje 

o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 568 bez poprawek.  

Przewodniczący Komisji Spraw Obywatelskich i Porządku Publicznego  Pan Piotr 

Bryła poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku 

nr 568 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych przez właścicieli 

nieruchomości, którzy nie są obowiązani do ponoszenia opłat za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi na rzecz gminy oraz właścicieli nieruchomości, którzy 

pozbywają się z terenu nieruchomości nieczystości ciekłych, druk nr 568.   

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 2.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIII/571/2023. (Zał. nr 18) 
 

14. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia regulaminu określającego 

wysokość stawek oraz szczegółowe warunki przyznawania dodatków: za 

wysługę lat, motywacyjnego, funkcyjnego, za warunki pracy, szczegółowy 

sposób obliczania wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe i godziny 

doraźnych zastępstw oraz innych składników wynagradzania nauczycieli 

zatrudnionych w szkołach i placówkach oświatowych prowadzonych 

przez Gminę Miejską Kłodzko, druk nr 570. (Zał. nr 19) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznych.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 570 bez poprawek.  

Przewodniczący Komisji Edukacji i Kultury Pan Damian Ślak poinformował, że 

Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 570 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie ustalenia regulaminu określającego wysokość stawek oraz 

szczegółowe warunki przyznawania dodatków: za wysługę lat, motywacyjnego, 

funkcyjnego, za warunki pracy, szczegółowy sposób obliczania wynagrodzenia za 

godziny ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw oraz innych składników 

wynagradzania nauczycieli zatrudnionych w szkołach i placówkach oświatowych 

prowadzonych przez Gminę Miejską Kłodzko, druk nr 570. 

Głosowanie: za – 21, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIII/572/2023. (Zał. nr 20) 
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15. Podjęcie uchwały w sprawie zawarcia porozumienia międzygminnego 

z Gminą Kłodzko dotyczącego wykonania zadania publicznego 

polegającego na zapewnieniu transportu i  opieki w czasie przewozu 

dziecka do Przedszkola Specjalnego w Zespole Szkół Specjalnych 

w Nowej Rudzie, druk nr 572. (Zał. nr 21) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Zastępca Burmistrza Miasta Pan Wiesław Tracz w imieniu Burmistrza Miasta zgłosił 

autopoprawkę do projektu uchwały na druku nr 572. Autopoprawka dotyczy treści § 3 

projektu uchwały, który brzmi: „Wykonanie uchwały powierza się Burmistrzowi Gminy 

Miejskiej Kłodzko”, a powinien brzmieć: „Wykonanie uchwały powierza się 

Burmistrzowi Miasta Kłodzka”. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie przyjęcie 

zgłoszonej autopoprawki do projektu uchwały na druku nr 572.  

Głosowanie: za – 21, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Autopoprawka została przyjęta. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznych.  

Przewodniczący Komisji Edukacji i Kultury Pan Damian Ślak poinformował, że 

Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 572 z autopoprawką.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 572. Autopoprawka nie była głosowana przez Komisję.  

Więcej uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie zawarcia porozumienia międzygminnego z Gminą Kłodzko 

dotyczącego wykonania zadania publicznego polegającego na zapewnieniu transportu 

i  opieki w czasie przewozu dziecka do Przedszkola Specjalnego w Zespole Szkół 

Specjalnych w Nowej Rudzie, druk nr 572 wraz z autopoprawką. 

Głosowanie: za – 21, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIII/573/2023. (Zał. nr 22) 
 

16. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne 

wykorzystanie herbu Miasta Kłodzka, druk nr 575. (Zał. nr 23) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne wykorzystanie herbu Miasta 

Kłodzka, druk nr 575. Z wnioskiem o wydanie zezwolenia na wykorzystanie herbu 

Miasta Kłodzka w celach promocyjnych na materiałach prasowych, reklamowych, 

stronie internetowej organizacji, a także na gadżetach i nagrodach, wystąpił Lion Disc 

Golf Kłodzko.   
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Głosowanie: za – 21, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIII/574/2023. (Zał. nr 24) 
 
 

17. Podjęcie uchwały w sprawie przedłużenia obowiązywania „Strategii 

Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy Miejskiej Kłodzko na lata 

2017-2022” do końca 2024 roku, druk nr 577. (Zał. nr 25) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Pomocy Społecznej, Sportu i Turystyki Pani Teresa 

Ludwin poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku 

nr 577 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie przedłużenia obowiązywania „Strategii Rozwiązywania Problemów 

Społecznych Gminy Miejskiej Kłodzko na lata 2017-2022” do końca 2024 roku, 

druk nr 577. 

Głosowanie: za – 21, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIII/575/2023. (Zał. nr 26) 
 

18. Podjęcie uchwały w sprawie nadania tytułu „Honorowy Obywatel Miasta 

Kłodzka”, druk nr 578. (Zał. nr 27) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poinformowała, że procedowane będą 

cztery projekty uchwał w sprawie nadania tytułu „Honorowy Obywatel Miasta Kłodzka”. 

Projekty uchwał były procedowane w merytorycznych Komisjach.  

Przewodnicząca Rady poprosiła o przedstawienie blokiem opinii Komisji do czterech 

projektów uchwał przedłożonych na drukach numer: 578, 579, 580, 581.  
 

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie czterech projektów 

uchwały, bez poprawek.  

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu 

Przestrzennego Pan Zbigniew Kucharek poinformował, że Komisja wnioskuje 

o przyjęcie projektów uchwały na drukach nr 578, 579, 580 i 581, bez poprawek.  

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Pomocy Społecznej, Sportu i Turystyki Pani Teresa 

Ludwin poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku 

nr 578 – nadanie tytułu Panu Tomaszowi Duszyńskiemu, na druku nr 579 - nadanie 

tytułu Pani Zofii Mirskiej, na druku nr 580 – nadanie tytułu Pani Krystynie Oniszczuk-

Awiżeń i na druku nr 581 – nadanie tytułu Panu Mirosławowi Awiżeń. Wszystkie cztery 

projekty uchwał zostały przyjęte bez poprawek. 
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Przewodniczący Komisji Edukacji i Kultury Pan Damian Ślak poinformował, że 

Komisja wnioskuje o przyjęcie projektów uchwały na drukach nr 578, 579, 580 i 581, 

bez poprawek.  

Przewodniczący Komisji Spraw Obywatelskich i Porządku Publicznego Pan Piotr 

Bryła poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku                  

nr 578 – nadanie tytułu dla Pana Tomaszowa Duszyńskiego, na druku nr 579 - nadanie 

tytułu dla Pani Zofii Mirskiej, na druku nr 580 – nadanie tytułu dla Pani Krystyny 

Oniszczuk-Awiżeń oraz na druku nr 581 – nadanie tytułu dla Pana Mirosława Awiżeń. 

Wszystkie cztery projekty uchwał zostały przyjęte bez poprawek. 

Przewodniczący Komisji Spraw Obywatelskich i Porządku Publicznego Pan Piotr 

Bryła zawnioskował, aby przypomnieć sylwetki osób, którym nadawany będzie tytuł 

„Honorowego Obywatela Miasta Kłodzka”, poprzez odczytanie uzasadnienia 

dołączonego do każdego projektu uchwały, aby mieszkańcy, którzy jeszcze tego nie 

wiedzą, dowiedzieli się za jakie zasługi osoby zostaną uhonorowane tytułem 

„Honorowy Obywatela Miasta Kłodzka”.  

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Uzasadnienia są obszerne, 

dołączone do projektów uchwał. Jak Państwo sobie życzą, bo każdy z Państwa dostał 

materiał.      

Głos zabrała radna Pani Aneta Łosiewicz: Pani Przewodnicząca, Państwo Radni. 

Myślę, że bardziej uroczyście byłoby przedstawienie osób podczas uroczystego 

wręczenia tytułów. Wówczas warto podkreślić zasługi dla miasta i przedstawić je 

mieszkańcom miasta.  
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Oczywiście, ja też wyszłam z tego 

założenia. Myślę, że to może nie jest ten moment, aczkolwiek jak najbardziej jesteśmy 

zaszczyceni mogąc dzisiaj proceduralnie nadać tytuły „Honorowych Obywateli Miasta”. 

Przy każdej uchwale odczytam komu ten tytuł będziemy nadawać.     
 

Uwag do projektu uchwały na druku nr 578 nie wniesiono.   
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie nadania tytułu „Honorowy Obywatel Miasta Kłodzka”, druk nr 578. 

Tytuł „Honorowego Obywatela Miasta Kłodzka” nadaje się Panu Tomaszowi 

Duszyńskiemu. 

Głosowanie: za – 21, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIII/576/2023. (Zał. nr 28) 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska Gratulujemy i jesteśmy zaszczyceni. 

Myślę, że w odpowiednim uroczystym momencie przypomnimy wszystkie zasługi 

osoby, która ten tytuł dostała, a jest ich bardzo dużo co wykazano w uzasadnieniu. 
 

19. Podjęcie uchwały w sprawie nadania tytułu „Honorowy Obywatel Miasta 

Kłodzka”, druk nr 579. (Zał. nr 29) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Uwag do projektu uchwały nie wniesiono.   
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Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie nadania tytułu „Honorowy Obywatel Miasta Kłodzka”, druk nr 579. 

Tytuł „Honorowego Obywatela Miasta Kłodzka” nadaje się Pani Zofii Mirskiej. 

Głosowanie: za – 21, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIII/577/2023. (Zał. nr 30) 
 

20. Podjęcie uchwały w sprawie nadania tytułu „Honorowy Obywatel Miasta 

Kłodzka”, druk nr 580. (Zał. nr 31) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Uwag do projektu uchwały nie wniesiono.   
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie nadania tytułu „Honorowy Obywatel Miasta Kłodzka”, druk nr 580. 

Tytuł „Honorowego Obywatela Miasta Kłodzka” nadaje się Pani Krystynie Oniszczuk-

Awiżeń. 

Głosowanie: za – 21, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIII/578/2023. (Zał. nr 32) 
 

21. Podjęcie uchwały w sprawie nadania tytułu „Honorowy Obywatel Miasta 

Kłodzka”, druk nr 581. (Zał. nr 33) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Uwag do projektu uchwały nie wniesiono.   
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie nadania tytułu „Honorowy Obywatel Miasta Kłodzka”, druk nr 581. 

Tytuł „Honorowego Obywatela Miasta Kłodzka” nadaje się Panu Mirosławowi Awiżeń. 

Głosowanie: za – 21, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIII/579/2023. (Zał. nr 34) 
 

Salę posiedzeń opuścili: radna p. Jolanta Kobak, radny p. Krzysztof Mąka. Na sali obecnych 19 radnych. 
 

22. Interpelacje i zapytania radnych. 
 

Głos zabrał radny Pan Armin Jarosz: Szanowny Panie Burmistrzu, mam zapytanie 

w sprawie inwestycji, na które bardzo długo czekaliśmy, o inwestycje, z których ja                      

i moja koleżanka bardzo się cieszymy, o które wnioskowaliśmy bardzo długo.                          

W przestrzeni publicznej pojawiła się informacja, że rozpoczynamy remont takich ulic 

jak ulica Wolności, Hołdu Pruskiego i chyba ul. Łąkowa. Bardzo się cieszymy                              

i chciałbym, aby Pan Burmistrz nieco bliżej przybliżył nam harmonogram prac, 

ewentualnie potwierdził te moje słowa, czy rzeczywiście rozpoczynamy te długo 

wyczekiwane inwestycje o które wnioskowaliśmy i z których bardzo się cieszymy, gdyż 

ulica Letnia stała się jedną z głównych arterii komunikacyjnych miasta.  
 

Burmistrz Miasta Pan Michał Piszko: Szanowni Państwo, Wysoka Rado. Panie radny, 

chciałbym potwierdzić, ostatnie rozstrzygnięcie przetargowe przyniosło wyłonienie 

wykonawcy na modernizację ulicy Hołdu Pruskiego i  Wolności. Mieliśmy pierwotnie 

na to zadanie przewidziane 5 015 000 zł z groszami. Złożona oferta była na kwotę 

wyższą o 560 000 złotych. Państwo całkiem niedawno, chyba na tej sesji głosowaliście 

przesunięcie środków w ramach tego zadania. Po dzisiejszej sesji będziemy 
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podpisywać umowy z wykonawcą. Jeżeli chodzi o ulicę Łąkową, w tym momencie na 

portalu zamówień publicznych powieszony został przetarg i termin składania ofert, jak 

się nie pomylę, do 11 września czekamy na oferty. Jeżeli chodzi o terminy, które będą 

zawarte w umowie, to w późniejszym czasie Państwa i opinię publiczną poinformuję 

jeżeli chodzi o ul. Hołdu Pruskiego i Wolności. Odnośnie ul. Łąkowej, mam nadzieję, 

że jakiś wykonawca się zgłosi. Z tym, że tak jak wcześniej wspominaliśmy z całym 

kierownictwem, musimy się liczyć z tym, że te kwoty na zadania już od dłuższego 

czasu przekraczają wartości, które mamy przewidziane w budżecie.   
 

Radny Pan Armin Jarosz: Szanowni Państwo, chciałem podziękować Panom 

Burmistrzom, radnym, że podjęliście tą decyzję o przesunięciu środków, moja radość 

jest ogromna. W sprawach technicznych, przy remoncie ul. Łąkowej proszę, aby nie 

zapomniano o tzw. „dzikim parkingu” powyżej firmy Salus. Mamy deficyt miejsc 

parkingowych i ta zatoczka parkingowa gdyby była wyremontowana i udostępniona, to 

też by była pełnia szczęścia. Dziękuję bardzo. 
 

Głos zabrała radna Pani Teresa Ludwin: Ja również bardzo serdecznie dziękuję 

w imieniu Mieszkańców wszystkich tych ulic. Od dawna czyniliśmy starania, za 

poprzednich rządów burmistrzów, też były obietnice, ale do tego nie doszło. Pan 

Burmistrz ilekroć ogłasza, że jakieś ulice będą robione, to następuje taka fala próśb, 

że również inne ulice są do remontu w Kłodzku. Wierzę, że Rada będzie dalej 

funkcjonować, czy z nami czy bez nas i na pewno będziemy czynić starania jako 

mieszkańcy miasta Kłodzka o naprawy i remonty wszystkich innych ulic. My się 

doczekaliśmy. Dziękuję pięknie wszystkim burmistrzom, wszystkim radnym i Pani 

Skarbnik.  
 

Salę posiedzeń opuściła radna p. Anna Karolczak. Na sali obecnych 18 radnych.  
 

Głos zabrał Wiceprzewodniczący Rady Pan Zdzisław Duda: Panie Burmistrzu, moje 

pytanie dotyczy budowy mieszkań na osiedlu Warszawy Centrum. Czy jest szansa, że 

w tym roku prace ruszą?  
 

Odpowiedzi udzielił Burmistrz Miasta Pan Michał Piszko: Pani Przewodnicząca, 

Szanowni Państwo, z ostatniej mojej rozmowy, która była przeprowadzona trzy i pół 

tygodnia temu z Prezesem Kierasem mam informację, że spółka wystąpiła o wydanie 

pozwolenia na budowę tej inwestycji. W dniu dzisiejszym też pozwolę sobie zadzwonić 

do Pana Prezesa i zapytać jak wygląda sytuacja. Cały czas liczę na to, że w ostatnim 

kwartale tego roku uda się wbić łopatę pod budowę tych mieszkań.  
 

Głos zabrał radny Pan Zbigniew Kucharek: Panie Burmistrzu, proszę o krótką 

informację dla mieszkańców w sprawie ulicy Lipowej.  
 

Burmistrz Miasta Pan Michał Piszko: Panie radny, jesteśmy w przeddzień ogłoszenia 

kolejnego, drugiego już przetargu na to zadanie. Poprzedni przetarg nie przyniósł 

rozstrzygnięcia.  
  

Głos zabrał radny Pan Stanisław Bartczak: Panie Burmistrzu, mam pytanie 

dotyczące parkingu na ulicy Zofii Stryjeńskiej. Jak wjeżdżamy na ul. Zofii Stryjeńskiej, 

przed mostkiem, po prawej stronie tam wjeżdżają auta i parkują. Moje pytanie, czy jest 

możliwość wykonania tam parkingu? A zanim miałoby do tego dojść i inwestycja byłaby 
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zrealizowana, to czy na dzień dzisiejszy jest możliwość przywiezienia tłucznia 

i zasypania dziur, które tam są, bo rzeczywiście auta tam się zatrzymują, mnóstwo 

wody stoi i w jakiś sposób chociaż wyrównać teren, ale docelowo wykorzystać to 

miejsce jako parkingowe.  
 

Głos zabrał Burmistrz Miasta Pan Michał Piszko: Pani Przewodnicząca, Wysoka 

Rado. Panie radny, przyjrzę się tej sprawie. Nie chcę nic obiecywać, ale raczej w tym 

roku nie będziemy tam prowadzić żadnych działań inwestycyjnych, ponieważ w tym 

momencie, jeżeli chodzi o remonty cząstkowe mamy już środki zaangażowane. Jeżeli 

jakieś środki dodatkowe udałoby się zaoszczędzić – w co wątpię. Ewentualnie przyszły 

rok, tak jak tu Burmistrz Tracz zwraca uwagę. Musimy sprawdzić strukturę 

własnościową, bo tam może być tak, że część tego terenu jest prywatna, ale to 

sprawdzimy i jak będzie Pan następnym razem na sesji czy komisji, to postaramy się 

Panu udzielić tej odpowiedzi.  

Radny Pan Stanisław Bartczak: Rozumiem Panie Burmistrzu, ale czy jest taka 

możliwość, żeby te dziury chociaż pozasypywać?  
 

Burmistrz Miasta Pan Michał Piszko: Panie radny, jest taka sytuacja, że mamy już 

zaangażowane środki w ramach remontów cząstkowych, w ramach łatania ubytków 

i na chwilę obecną tego typu działanie nie zostało przewidziane w budżecie, ale tak 

jak wcześniej wspominałem, jeżeli znajdziemy jakieś środki dodatkowe, to oczywiście 

pochylimy się nad tym tematem, ale od razu przestrzegam, że będzie to bardzo trudne 

w tym roku.  
 

Więcej głosów nie stwierdzono. 
 

23. Wnioski i oświadczenia radnych. 
 

Głos zabrał radny Pan Adam Kwas: Co roku, 31 sierpnia obchodzimy rocznicę 

powstania Solidarności i rocznicę wielkiej demonstracji w Kłodzku, która była brutalnie 

rozpędzona przez Służbę Bezpieczeństwa i Milicję. Represje dotknęły bardzo wielu 

ludzi, również niezaangażowanych i nieobjawiających swojej woli w tym dniu. 

Chciałbym abyśmy upamiętnili to teraz, jako przedstawiciele mieszkańców, żebyśmy 

upamiętnili to chwilą zadumy i chwilą ciszy. Chciałbym podkreślić, że bardzo wielu 

ludzi jeszcze do dzisiaj jest bezimiennych. Bardzo wielu ludzi, studentów, ludzi 

wówczas nie związanych formalnie z organizacją Solidarność udzielało się 

i świadczyło pomoc i solidarność na co dzień, bez wielkich słów z wielkich liter, co 

zresztą później mieliśmy okazję zauważyć podczas powodzi czy podczas pomocy 

uchodźcom z Ukrainy. Prosiłbym o wspomnienie, chwilę zadumy i uczczenie tego dnia, 

który mam nadzieję, będzie w tradycji naszego miasta ważną rocznicą.  
 

Minuta ciszy.       
 

24. Sprawy różne. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska odczytała protokół 

z przeprowadzonych konsultacji społecznych zgodnie z Uchwałą nr LX/542/2023 Rady 

Miejskiej w Kłodzku z dnia 25.05.2023 r. w sprawie zasad i trybu przeprowadzania 

konsultacji społecznych z mieszkańcami gminy w sprawie zniesienia nazw 
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miejscowości – części miasta Kłodzka: Dolnia, Goszyce, Książek, Leszczyna, Nowy 

Świat, Ustronie, Zarzecze. (Zał. nr 35) 
 

Salę obrad opuściła radna p. Iwona Sobczyk. Na sali obecnych 17 radnych.  
 

W sprawach różnych głos zabrał radny Pan Bogusław Procak: Szanowna Pani 

Przewodnicząca, Szanowne Panie Radne, Panowie Radni, Panowie Burmistrzowie, 

Szanowni Goście, Szanowni Mieszkańcy, którzy oglądają naszą sierpniową sesję. Jak 

Państwu wiadomo, Państwowe Gospodarstwo „Wody Polskie” we wrześniu 2023 roku 

chcą rozpocząć przebudowę jazzu tzw. wodospadu, jak i przebudowę wału 

przeciwpowodziowego przy rzece Bystrzycy Dusznickiej. Na te prace czekaliśmy około 

25 lat. Jak wiemy, katastrofalna powódź w 1997 roku przyniosła straty wynoszące ok. 

91 mln zł. Wszystkie ekipy rządzące od czasów powodzi przymierzały się do ww. prac, 

ale zawsze było coś bardziej pilnego. W chwili obecnej udało się wygospodarować 

środki by rozpocząć ww. prace. Chcę podkreślić, że konieczność zabezpieczenia 

środków przed powodzią, chyba jako pierwsza, podjęła tu obecna 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Pani Zdzisława Górska, było to chyba w roku 

2000, zapraszając ówczesnego burmistrza na spotkanie z ludowcami. Tenże burmistrz 

również widział pilną potrzebę zabezpieczenia mieszkańców przed powodzią. Kolejni 

burmistrzowie też widzieli ww. konieczność, ale niestety ani Regionalny Zarząd 

Melioracji Urządzeń Wodnych jaki i Regionalny Zarząd Gospodarki Wodnej nie 

posiadali wystarczających środków. Nastał chyba rok 2015, z tego co pamiętam, Pan 

radny Damian Ślak zorganizował wizję z udziałem Pana Burmistrza Michała Piszko, 

który z tego co też pamiętam, zwracał się do władz wyższych w ww. sprawie, ale znów 

nie było środków finansowych. Nastał rok 2018 i radny Pan Stanisław Bartczak 

pociągnął ponownie temat uruchamiając parlamentarzystów jak i sygnalizował sprawę 

ponownie u władz wyższych. A sygnalizował, jak Państwo wiecie, wręcz uporczywie, 

również Pan radny Krzysztof Mąka ze stoickim sobie spokojem, ale konkretnie 

wysuwał swoje argumenty w ww. sprawie. Mówię o tym dlatego, by to było postrzegane 

jako wspólne osiągnięcie naszego samorządu. Dziękuję. 
 

Głos zabrał Burmistrz Miasta Pan Michał Piszko: Pani Przewodnicząca, Szanowni 

Państwo, Panie radny i Mieszkańcy, którzy nas słuchają. Chciałbym dodać taką 

drobną korektę do tej wypowiedzi. Oczywiście potwierdzam, że to jest nasz wspólny 

sukces z którego się cieszymy. Tak gwoli informacji, trochę historii. Chciałbym 

Państwu przypomnieć, że te środki z których w tej chwili będzie modernizowane 

i udrażniane koryto rzeki Nysy Kłodzkiej w granicach administracyjnych miasta 

Kłodzka, pochodzą z Banku Światowego, z umowy podpisanej w 2010 roku przez 

ówczesny Rząd RP na inne zadania. W 2018 roku, jak wszyscy doskonale wiemy, 

część suchych zbiorników retencyjnych, która miała być budowana w ramach tego 

dużego komponentu na terenie Ziemi Kłodzkiej została skreślona z listy,                               

m.in. Gorzanów. I z tego tytułu pojawiły się środki na przeprowadzenie modernizacji 

i remontu rzeki Nysy Kłodzkiej. I taka jest historia, ale rzeczywiście wszyscy 

burmistrzowie przede mną jaki i ja również, Państwo radni tej kadencji i poprzedniej, 

i jeszcze poprzednich, wszyscy zabiegaliśmy w instytucjach państwowych o to, aby ta 

inwestycja została wykonana. Cieszmy się nią wspólnie i czekajmy na efekty w 2025 

roku. 
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Głos zabrał radny Pan Zbigniew Kucharek: Wysoka Rado, Panie Burmistrzu. Mam 

takie małe pytanie do Pana Waldemara Bicza Prezesa „Wodociągów Kłodzkich”. Czy 

może niech by informacyjnie coś przekazał w związku z tą awarią? Jak na przyszłość 

byłaby bardziej aksamitna informacja o takim niespodziewanym efekcie, że jest 

awaria, a mieszkańcy nie są poinformowani, nie są przygotowani pod to, nawet 

z takiego powodu - braku podstawienia wody z beczkowozu? Niektórzy ludzie bardzo 

się tym martwili i dociekali, żeby coś takiego było, a jednak nie doszła ta informacja. 

Informacja była dopiero następnego dnia. Pierwszego dnia było duże zakłopotanie 

mieszkańców.  
 

Głos zabrał Prezes Spółki „Wodociągi Kłodzkie” Pan Waldemar Bicz: Szanowni 

Państwo, Panie Burmistrzu. Rzeczywiście tutaj można powiedzieć, że skutki tej awarii 

okazały się szeroko większe niż się spodziewaliśmy. W przygotowaniach podaliśmy 

komunikat, że będziemy usuwać wyciek, który już był nam na monitoringach ok. 10 dni 

wcześniej ujawniony, ale nigdzie się nie ukazywał na powierzchni terenu, że będziemy 

usuwać ten wyciek z piątku na sobotę, w nocy. I takie były komunikaty do Państwa. 

Niestety później z uwagi na trudność w dotarciu do właściwego miejsca wycieku po 

drugiej stronie jezdni, przesuwaliśmy w komunikatach, że za 5,6 godzin będzie to 

usunięte. Komunikował się ze mną w tej sprawie Wiceburmistrz Tracz. 

Przekazywaliśmy te komunikaty pośrednie do Straży Miejskiej. I ku naszemu 

zaskoczeniu okazało się, że odsłonięta rura azbestowa ma o parę milimetrów większą 

średnice niż normatywnie dla takich rur 350 zespoły naprawcze są produkowane. 

Wtedy podjęliśmy decyzję informując Pana Burmistrza Piszko, że nie kończąc tej 

awarii zasypiemy wykop, bo najważniejsze, żeby w niedzielę rano woda była 

u wszystkich mieszkańców. I to zostało zaakceptowane. Przechodząc do właściwej 

odpowiedzi na pytanie. Faktycznie jest naszym błędem, że wcześniej nie 

uruchomiliśmy beczkowozu, ale proszę zrozumieć, że pracownicy którzy byli do 

dyspozycji, wśród nich operatorzy sprzętu, pracowali już ponad 12 godzin. Stawianie 

im dodatkowych zadań mogło się wiązać z jakimiś zagrożeniami dla ich 

bezpieczeństwa i prokurator na pewno na to by rękę wtedy położył. Myślę, że na 

przyszłość będziemy bardziej ostrożni i nasze plany bardziej zabezpieczymy. A w tym 

momencie mogę powiedzieć, że jest nam bardzo przykro i Mieszkańców przepraszam.  
 

Radny Pan Zbigniew Kucharek: Panie Prezesie, bardzo Panu dziękuję za tak 

wspaniałą informację.   
 

Prezes Spółki „Wodociągi Kłodzkie” Pan Waldemar Bicz: Chciałem tylko dodać, że ta 

awaria, która się nie ujawniała na powierzchni tego fragmentu miasta, na monitoringu 

elektronicznym stacji pomp ją namierzyliśmy. To było ok. 800 m3 na dobę, to jest masa 

wody, która się nigdzie nie ujawniała. Przystąpienie do usuwania tej awarii było w ten 

weekend pilne do realizacji. Nie chcę sobie żartów robić, ale wodociągi, to nie jest 

kiosk z wodą sodową, jak mówił poprzedni dyrektor - dyrektor Konieczny. To jest stare 

miasto, jest jeszcze dużo starej infrastruktury i dużo nas czeka wspólnej pracy. W tej 

chwili składamy wnioski do nowego programu unijnego FENIKS, który pozwoli na 

jeszcze lepsze unowocześnienie sieci wodociągowych.  
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Głos zabrał radny Pan Stanisław Bartczak: Chciałbym dopytać Pana Prezesa, czy 

kiedykolwiek albo w jak długim czasie była wymieniana sieć wodna od strony miejsca 

gdzie była awaria poprzez drugie rondo koło stadionu, aż do sieci Stacji Pomp? Czy te  

stare rury były wymieniane?  
 

Prezes Spółki „Wodociągi Kłodzkie” Pan Waldemar Bicz: Chciałem powiedzieć, że na 

tym odcinku jest rurociąg azbestowo-cementowy. Azbestocement jako rurociągi 

wodociągowe są z lat 60-tych. One są dopuszczone do dalszego użytkowania. 

Oczywiście ich żywotność, to jest około 70-75 lat. To nie jest jedyny rurociąg 

azbestowo-cementowy w naszym mieście. To nie zagraża stanowi sanitarnemu, 

natomiast tak jak słusznie Pan zauważył, wymagają one renowacji i w ramach tych 

programów unijnych, które teraz wchodzą w przedziale 2023-2027, tymi sprawami 

będziemy się zajmować. Muszę nadmienić jeszcze coś co jest ważne. W ciągu 

ostatnich dwóch lat spółka boryka się ze sporymi problemami finansowymi. Głównie 

dlatego, że jak Państwo wiecie, jest inflacja, jest kryzys ekonomiczny i energetyczny, 

a wnioski składane przez spółki wodociągowe w Polsce są opieszale załatwiane przez 

naszego regulatora taryf, którym są Wody Polskie. Przykładowo powiem, że 

28 września br. w Warszawie przed Ministerstwem Infrastruktury, które jest 

zwierzchnie nad Wodami Polskimi odbędzie się ogólnopolska manifestacja NSZZ 

Solidarność Pracowników Wodociągów i Kanalizacji z powodu nierozpatrywania albo 

opieszałego lub negatywnego procedowania zmiany taryf za wodę i ścieki w Polsce. 

Przeczytam tylko fragment uzasadnienia tego komunikatu Solidarności, który wczoraj 

do mnie przyszedł, cyt.: „Skutkiem działań Wód Polskich ze strony RZGW jest 

spowodowanie m.in. znacznego pogorszenia warunków pracy i płacy pracowników 

przedsiębiorstw branży wodociągowej w Polsce, znaczącego ograniczenia inwestycji 

lub całkowite ich wstrzymanie, brak możliwości pozyskania nowych środków z Unii 

Europejskiej, wydłużenie czasu usuwania wszelkich awarii, utrudnienie w dostawie 

wody dla mieszkańców miast i gmin.” Oczywiście jest to w pewnym sensie 

spowodowane również trudną sytuacją energetyczną. Mamy zrozumienie, że mimo,         

iż wniosek składaliśmy w lutym br. dopiero po sześciu miesiącach został on pozytywnie 

załatwiony - w sierpniu, ale obecny tutaj dyrektor wodociągów gminnych podobna 

sytuację na swoim terenie przeżywa, a wiele przedsiębiorstw wodociągowych 

procesuje się wręcz z RZGW Wody Polskie, które są regulatorem taryf w Polsce. 

Roboty jest dużo i przyspieszenie na pewno nastąpi w najbliższym czasie, jak to się 

mówi, po wyborach.  
 

Wiceprzewodniczący Rady Pan Zdzisław Duda: Czy ta awaria, czy w ogóle była to 

awaria, między ul. Czeską a Tumską, czy też działanie techniczne?     
 

Prezes Spółki „Wodociągi Kłodzkie” Pan Waldemar Bicz: Tamta lokalizacja mogła 

nastąpić, to była awaria na wyciek z zasuwy po zmianie ciśnienia. Wyłączenie 

i ponowne włączenie powoduje, że dławiki opadają i wtedy może być przeciek na 

dławiku. Zasuwy nowej generacji są bezdławikowe, mają tzw. oringi. Dużo armatury 

trzeba będzie w mieście wymieniać, w tym duże przekroje. Mamy rurociągi 300, 50, 

400, 500. Dużo roboty przed nami.  
 

Więcej głosów nie stwierdzono.             
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25. Zakończenie sesji. 
 

Po zamknięciu dyskusji oraz wyczerpaniu wszystkich punktów porządku obrad 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska zamknęła obrady mówiąc: „Zamykam 

obrady LXIII sesji Rady Miejskiej w Kłodzku”.  

Zakończenie sesji nastąpiło o godz.12:20 

Protokół sporządziła: Aneta Będkowska       

                Przewodnicząca  

              Rady Miejskiej w Kłodzko 

 

                                                                                   Elżbieta  Żytyńska 


